

cual versa sobre las conclusiones dicta, *furtum est malum* y la conciencia deduce; luego no es lícito apoderarse de esta cosa ajena, porque apoderarse de ella sería robo.

Bucceroni expone esto mismo: «Conscientia nihil aliud est quam judicium practicum, quo rem hic et nunc agendam vel omittedam pronuntiamus, tanquam bonam vel malam, idque por modum præcepti, vel consilii, vel simplicis permissionis. Ut ergo hanc conscientiam efformare possimus, syllogismum facimus. In hoc syllogismo propositio major enuntiat generatim legem. Propositio vero minor ejusdem syllogismi comparat actionem quam volumus hic et nunc facere cum lege. Denique consequens ex affirmata in præmissis conformitate vel disformitate talis vel talis actionis cum lege, pronuntiat talem vel talem actionem efficiendam hic et nunc esse ut bonam, vel omittendam ut malam, quod judicium seu dictamen conscientia appellatur.

3º DEFINICIÓN DE LA CONCIENCIA.—De todo esto se deduce el buen sentido con que Sto. Tomás define la conciencia: «Applicatio scientiæ ad opus aliquod particulare.» Generalísimamente es admitida, aun en cuanto a las palabras la siguiente conocidísima definición: «Judicium seu dictamen rationis practicum de liceitate vel illiceitate actionis hic et nunc ponendæ.» De modo, que la conciencia moral, o en cuanto es regla de las acciones humanas propiamente se refiere a los actos futuros, aunque en ocasiones también se refiere a las acciones pasadas.

El Angélico (1.ª . 79:art. 13) propone esta doctrina con su claridad y concisión conocidas: Dicitur enim conscientia testificari, ligare vel instigare, vel etiam accusare, vel etiam remordere, sive reprehendere. Et hæc omnia consequuntur applicationem alicujus nostræ cognitionis, vel scientiæ ad ea quæ agimus. Quæ quidem applicatio fit tripliciter. Uno modo secundum quod recognoscimus aliquid nos fecisse vel non fecisse, secundum illud Eccle. 7; 23; *Sit scientia tua, te crebo maledixisse aliis;* et secundum hoc conscientia dicitur testificari; alio modo applicatur secundum quod per nostram conscientiam judicamus aliquid esse faciendum, vel non faciendum, et secundum hoc dicitur conscientia ligare vel instigare. Tertio modo applicatur secundum quod per conscientiam judicamus quod aliquid quod est factum, sit bene factum, vel non bene factum, et secundum, hoc conscientia dicitur excusare, vel accusare seu remordere. Patet autem quod omnia hæc consequuntur actualem applicationem scientiæ ad ea quæ agimus, unde proprie loquendo conscientia nominat actum.»

4º DIVISIÓN DE LA CONCIENCIA.—Bucceroni antes de proponer la división general de la conciencia y para más determinar la naturaleza de ésta, habla de la conciencia antecedente y consecuente de esta manera: «Conscientia moralis, pues la conciencia puede ser también lógica y psicológica, según que la utilizamos como medio de conseguir la verdad o como testigo de nuestros actos anfílicos; vota est conscientia antecedens ut distinguatur ab alia conscientia morali quæ appellatur consequens. et ea est, quæ refert actionem jam factam, fuisse moraliter bonam vel malam. Ad vitandas autem cavi-